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L e g e n d a :

-  6 s t ra n ic a  s je ć a n ja  n o tira n ih  1 8 .juna 1974»godine;
-  s je ća n ja  n isu  a u to r iz i r a n a ,a l i  su v e r i f ic i r a n a  p o tp i

sima Branka Surućića i  Milana Vukmanovića,koji su L i l i  
p r is u tn i  u toku iznošen ja  s je ć a n ja jh ilo  je  predvidjeno 
da se n a s tav i iznošen je  s je ć a n ja  u v iše  n a s ta v a k a ,a li  
to  n i je  ostvareno zbog sm rti au to ra ;

-  SADRŽAJ SJEĆANJA: B iog rafsk i podav i;ućestvovanje u r a 
du KAB-a,dani ap rilsk o g  r a ta  1941»godine,rad sa Rudi 
čajavecom u Uredu za k o lo n iz a c iju .
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Gradja o radničkom po
k re tu  u Banjoj L uci.S jećan ja  
u če sn ik a .-

J O S I P  G R A M I Ć - F I Ć O

Rođjen sam 1 3 .juna 1911.godine u Banjoj Luci u 
po rod ic i geometra Josipa  Granića i  majke V ilm e,rodjene Sed la- 
ček.Osnovnu školu  pohadjao sam kod b i j e l ih  časn ih  s e s ta ra  od 
1918.do 1922.godine.Realnu gim naziju u Banjoj Luci fohadjam 
u periodu 1923- 1990. Po završetku  gim nazije upisujem se na geo
d e z iju  u L ju b lja n i,a  naredne školske godine ( 1931/32 ) p re 
lazim  na šumarstvo u Zagreb.Zbog nedosta tka fin an sijsk L h  sred 
stava  za redovni studij»prekidam  s tu d ira n je  i  odlazim na o t-  
s lu čen je  kadrovskog roka.Upućen sam u ško lu  rezervn ih  p e ša d lj-  
sk ih  o f ic i r a  u N iš.

P o s l i je  zav rše tka  školovanja u vo jnoj šk o li nas
tav ljam  drugu godinu s tu d i ja  u Zagrebu.Od 1934/35« pa sve do 
1937.godine studiram  na Poljoprivredno-šumarskom fa k u lte tu  u 
Zemunu,gdje sam i  d iplom irao.

Iz  g im nazijsk ih  dana pripadao sam naprednom om
ladinskom pokretu  i  po svojim idejnim  opredeljen jim a i  po 
č lanstvu  a organizacijam a koje su o k u p lja le  napredu omladinu. 
Družio sam se sa Markom Tišmom,Nikicom Pavlićem,Josipom R o li-  
hom,Tonom Pilanovičem,V jekom Bakuličem,Brankom Majićem,Mlade
nom Patem osterom ,M itrom  Šogorovim i  drugim.U ško lsko j k lup i 
s je d io  sam sa Hikieom P av lićem .B ili smo članovi djačkog l i t e 
rarnog  d ru štva  "Mladost" č i ja  je  uloga b i l a  veoma značajna u 
okupljan ju  g im nazijalaca i  njihovom usm jeravanju.

U društvenom radu u šk o li uzori su nam b i l i  s t a 
r i j i  d ja c i :  Veso M asleša,V ilko V in terha lte r,E do  K unštek,bra
ća Veljko i  Sveto D jord jev ić ,S veto  Zeljković i  drugi.Poveza
n o st i  za jedn ičk i rad u t i c a l i  su da smo kao d ja c i s t i c a l i  i  
odredjena p o li t ič k a  isk u s tv a  koja su d o p r in ije la  da se na f a 
ku lte tim a opredeljujem o za progresivan k u rs ,n e  samo spontano, 
nego i  svjesno»B anjalučki g im n az ija lc i na svim u n iv e rz ite tim a  
p r ip a d a li  su grupi naprednih studenata ,osim  samo nekih  iz u z e -  
taka.D ruštven i rad  i  klim a u redovima djačke omladine Realne 
gim nazije u Banjoj Luci u t i c a l i  su  na tad ašn ja  i  k a sn ija  re 
vo lucionarna o p re d e lje n ja .



Sjećam se kako me je  u drugom razred u  gim nazije 
p ro feso r Akif Šeremet p ita o  zašto  se vode ra to v i.P ita n jim a  i  
po tp itan jim a m rcvario me je  skoro c i j e l i  čas dok n i j e  dobio 
očekivani odgovor.Pitao me je  tako da sam na osnovu s u g e s t i-  
b i ln ih  p i ta n ja  i  p o tp ita n ja  dao m a te r i ja l is t ič k o  tumačenje 
ko je  je  izg led a lo  kao moje v l a s t i to  premda je  u tome p rofe
so r Akif prevashodno p a r t ic ip i r a o .

Akif je  inače iz lagao  veoma te č n o ,z n a la č k i .Iz la 
ganje metodske jedinke počin jao  je  čim je  ušao u o d je lje n je .
Imao je  izuze tno  dobro pamćenje.Čini mi se da n i j e  n i b i l j e 
ž io  ocjene p o s l i je  odgovaranja,već je  na osnovu s je ć a n ja  no
t i r a o  ocjene pred tromesećje.Kod Akifa skoro da i  nismo u č i l i  
i z  kn jiga,nego  i z  njegovih predavanja,razgovora i  samog na
č ina  i s p i t iv a n ja .O s je t i l a  se ogromna ra z l ik a  izm edju n jega i  
p ro feso ra  k o j i  ga je  zamjenio p o s l i je  njegovog odlaska; lo 
g ika is to r l js k o g  za k lju č iv an ja  b i la  je  zamjenjena suvoparnim 
metodskim jedinkama i  knjiškim  znanjima.

Postao sam č lan  KAB-a od njegovog osn ivan ja .
Sjećam se priprema re c ita la .o d n o sn o  horsk ih  r e c i t a c i j a  i  ne
k ih  sastanaka održavanih u klubskim p ro s to r i jam a,koje su  ko- 
r išć e n e  i  za predavanja.K lubska p ro s to r i ja  b i la  je  u zgradi 
Narodnog p o zo riš ta  na sp ra tu .Z a KAB sam bio vezan pretežno u 
toku f e r i j a . a l i  i  to  je  b ilo  kratko  obzirom na obavezan rad 
u f e r i j a ln o j  p ra k s i.

Za vrijem e s tu d i ja  u Zemunu sreo  sam Mišu Stupa- 
r a ,k o j i  me je  o b a v ije s tio  da neće moći n a s ta v i t i  s tu d i j  je r  
n i j e  obezbijed io  sm ješta j i  ish ra n u . 0 svo jo j odluci da se v ra 
t i  nazad u Banju Luku pisao je  majci.Zbog svog sirom aštva Mi- 
šo S tupar morao je  r a d i t i  da bi osigurao m a te rija ln a  s red stv a  
za svoje školovanje.

Kada mi je Mišo sao p štio  svoju  namjeru da se v ra 
t i  u Banju Luku,obećao sam da ću pokušati da mu pomognem.Oti
šao sam do p redsjedn ika Udruženja s tudenata  p o ljop riv redno - 
šumarskog fa k u lte ta  Ratka Kneževića,koga sam inače dobro poznavao, 
i  obezbijedio  mu rad i  ish ran u  u s tuden tsko j menzi.

Još kao g im nazijalac ig rao  sam u nogometnom k lu 
bu "B alkan".koje je  b i lo  pod u ticajem  P a r t i  je.U  upravi kluba 
b i l i  su Sveto i  Veljko D jo rd jev ić .Ja  sam jedno vrijem e bio se
k re ta r  kl$ba.U  "Balkanu" sam bio od šestog  raz red a  gim nazije do 
njegovog ra sfo rm iran ja  1941.godine i  ig rao  u prvom timu.U tom 
vremenu imao sam prekid  od jedne godine,kada sam za vrijem e
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s tu d i ja  u Zagrebu Igrao  za zagrebački HAŠK.Nastupao sam za no
gometnu momčad HAŠK-a i z  m a te r ija ln ih  raz lo g a .

Meko vrijem e član  "Balkana" b io  je  i  Niko Ju r in č ić , 
m islim  1931.1 1932.godine.I sada posjedujem dopisn icu  koju  mi 
je  p isao Miko Ju rin č ić  u vrijem e dok sam s lu ž io  kadrovski rok 
u Nišu u k o jo j mi p iše  da pazim da me neki drugi klub ne za- 
v rb u je  za svog ig ra č a .

Kao apso lven t zaposlio  sam se u Banskoj upravi V r- 
baske banovine,a zatim prešao u D irek c iju  šuma.U toku službo
v an ja ,od  maja do novembra mjeseca svake godine rad io  sam na 
te ren u , je r  je  i  p riro d a  mog posla  b i l a  te re n sk a .N ik ic i P av liću , 
mom ličnom p ri ja te l ju ,d a o  sam k ljučeve  svog tavana ,gd je  je  on 
sk lan jao  i le g a ln i  p a r t i j s k i  m ateri ja l.B aš  zbog mog o tsustvova- 
n ja  na te ren u  tavan moje kuće bio je  podesan za sk lan jan je  
ileg a ln o g  m ateri jala.K ad je  N ikica b io  u za tvo ru ,k lju čev e  s ta 
na, odnosno tavana držao je  Milan Radman.Donošenje i  iznošen je  
g rad je  b ilo  je  veoma podesno je r  se na tavan u la z ilo  i z  hodni
k a . D olasci i  o d lasc i tako se n isu  n i p rim jeć iv a li n i u v rijem e 
mog otsustvovanja.S tanovao sam u sadašn jo j u l i c i  Rudi Čajaveca 
b r.17  ( p r i j e :  M iškovića,Peeije  P e tro v ića  i  Srničik la sa  ) .

Poznat mi je  i le g a ln i  rad  N ikice Pavlića.N jem u sam 
izravno davao i  Crvenu pomoć.

Kao re z e rv is tu  r a t  me je  zatekao na g ra n ic i prema 
M adžarskoj,kod N ašica ,u  sv o js tv u  vodnika I I  če te  I  b a ta ljo n a  
33 p je šad ijsk o g  puka,u č inu  poručnika.

U toku povlačenja jed in ice ,k o d  Šamca,u opštem me
težu , zaspao sam u očekivanju sk e le  za prebacivanje  preko Save 
i  izgubio  svo ju  jed in icu .S a  grupom v o jn ik a .k o ji su  takodje os
ta l i ,d o š a o  sam do V rp o lja ,g d je  smo se u k rc a li u voz k o ji je  
prevozio vo jn ike  k o ji su se v ra ć a l i  kućama.Moglo je  to  b i t i  
l o . a p r i l a , a l i  nisam sasvim s igu ran ,S išao  sam u Okućanima da b ih  
se prebacio do Banje Luke.U Okućanima se našlo  dosta  B anjaluča- 
na (Joco B ojkovski,braća Sokrat i  A r is to te l  Radovanović,Mirko 
Ju r ić  i  d ru g i) .P re b a c il i  smo se do Bos.Gradiške i  o ček iva li 
smo da d a l j ih  teškoća neće b iti .N a s  oko desetak Banjalučana za
k u p il i  smo ko la  da bismo d o š li do Banje Luke.Medjutim,u Topoli 
presreo  nas je  njemački v o jn ik  i  sproveo u samostansko d v o riš te  
časn ih  s e s ta ra  u Novoj Topoli.Tamo je  b ilo  o rgan izirano  prikup
l ja n je  v o jn ik a ,k o jih  je  b ilo  v iš e  s to tin a ,U  tom privremenom 
logoru za okupljan je  za ro b ljen ik a  n a š l i  smo se i  m i,B anja lučan i.
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Od podne do noći o s t a l i  smo u samostanskom dvorištu .V eć 
je  b io  mrak kada su  d o š li  au tobusi i z  Banje Luke.Autobusima 
smo prebačeni do Crne kuće u ko jo j smo p re n o ć i l i .0 dolasku 
za ro b ljen ik a  i  njihovom sm ještavanju  u Crnu kuću ubrzo se 
p ro č u lo .S ta r i za tvo rsk i s t r a ž a r i  o s ta l i  su na dužnosti i  u 
tim danima okupacije .T i s t r a ž a r i  d o n ije l i  su i z j u t r a  c iv iln a  
o d ije la  mnogim zatvorenicim a tako da su se mogli presvući i  
uz b lagonaklonost s t ra ž a ra  o t i ć i  kućama.Meni je  došlo o d ije 
lo  dosta  kasno p o s l i je  podne tako da nisam uspio da se o slo 
bodim vo jn ičke uniform e,tako da sam sa osta lim a prebačen u 
K ašte l.B raća  Radovanović su u sp je la  da obuku c iv i ln a  o d i je la ,  
a l i  n isu  u sp je la  da napuste Crnu kuću,već su  m orali da sa  os
ta lim  vojnicim a u ko lon i krenu prema K ašte lu .Z ahvalju juć i c i 
v i ln o j  od jeć i u s p je l i  su da se izvuku iz  kolone i  um ješaju 
med ju  g rad jane.

Došli smo u Kaštel.Tamo je  naredjeno da se ra zv rs 
tavamo prema naći jama.U to j  gužvi ja  sam se izd v o jio  i z  mase 
vo jn ika  i  prebacio preko zida tvrdžave.Nakon manjih p eripe
t i j a  zbog njemačkog vo jn ika  k o ji  je  na zidu  s tra ž a r io ,u s p io  
sam da se postepeno prebacim do ušća Crkvene u V rbas,a i  p re
ko Crkvene do izvan  vidokruga s tra ž a ra .Isp o d  obala Vrbasa 
došao sam do v e te r in a ra  K arla Popića gdje sam se presvukao u 
c iv iln o  od ije lo .T ako  sam nesmetano došao svo jo j kući.P ozajm lje
no o d ije lo  k a sn ije  sam v ra tio  Popiću.

K asnije sam se v ra t io  na svoj redovni c iv i ln i  posao 
u odsjeku za k o lo n iz a c iju  D ire k c ije  šuma,koja je  n a s ta v ila  
rad  i  u toku t i h  dana okupacije .

Zaboravio sam da pomenem jedan d e ta l j  i z  predratnog 
p e ri oda.Naime,pozvao me je  Miron Je v d je n ić ,a  možda i  N ikiea 
P a v lić ,d a  prišupim  izučavan ju  m arksis tičke  l i t e r a tu r e  u jed
noj grupi sa  Vašom Butozanom i  Ljubom Božićem.Dao sam n ače ln i 
p r is ta n a k ,a l i  zbog angažovanos t i  nisam prisustvovao  n i jednom 
sastanku .0 radu  tog  kružoka,a i  možda drugih , v je r  ova tno v iš e  
zna p ro f.ing .L jubo  Božić na Poljoprivredno-šumarskom fa k u l
te tu  u S arajevu.

V la s ti  NDH fo rm ira ju  Ured za k o lo n iz a c iju  p re tv a 
ra ju ć i  tako b iv š i odsjek  D irek c ije  šuma u posebnu ustanovu.U 
ovom uredu su r a d i l i :  Mirna lvezić,B oško Kosanović.N ikola Be- 
lo n in ,D jo rd je  P s tro ck L ,Ju ra j Ivaaovsk i, Ljubo Golić i  d ru g i.
Sa svojim elaboratim a iz  D irek c ije  šuma p re š l i  smo u Ured za 
k o lo n iz a c iju  k o ji  je  već bio obrazovan kao ustanova.

| Arhiv Bos. krajina □. Luka
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Kada smo d o š li u Ured,već je  kao še f bio Rudi Č aja- 
veo .B ilo  je  tok u toku lje ta ,m is lim  u avgustu 1941.godine. Na 
nas je  o s tav ljao  u tisa k  čudnog čovjeka j e r  mu je  ponašanje b i
lo  nekako "neozbiljno".U  to vrijem e koje je  od isalo  političkom  
napregnutošću ,neizv jesnošću  i t s l .  Rudi Čajavec se  na p la ž i Vr
basa glasno srnijao, zb ijao  š a le ,p r ič a o  viceve.To nam je  zbog 
okupacijskog režima i  p o l i t ič k e  klim e u c j e l i n i  izg led a lo  z a is 
ta  veoma čudno.Medjutlm,u Uredu je  bio sasvim drugi čovjek,neo
bično s lu ž b e n ,e k sp e d itiv a n ,e n e rg ič a n ,d isc ip lin ira n .T ra ž io  je  
optim alnu radnu d i s c ip l in i  i  svima je ,d a  budem isk re n ,u te ra o  
s tra h .Je d in o  je  bio p a ž lj iv  i  p re d u s re tl j iv  prema jednoj Jev - 
r e jk i  ko ja  je  kod nas r a d i la  kao d a k ti lo g ra f , a b i la  je  udata 
za jednog Srbina po prezimenu Ilić ,P rem a  nj oj  je bio izuzetno  
p a ž ljiv ,d o k  je  prema Mirku Iv ez iću  bio neobično s tro g .P ro s to  
ga je  t je ra o  na vanredan rad .Č esto  je na n jega i  galamio zbog 
u č in jen ih  p ropusta .

Kakav je  u svo jo j s u š t in i  n i je  nam se o tk r io  dosta  
dugo.Niko n i j e  mogao n i p re tp o s ta v l ja t i  da je  bio kom unistič
k ih  p o l i t ič k ih  o p re d e lje n ja .S v i smo m is l i l i  da je  o k o r je l i  
u s ta ša  visokog kalib ra .T akav  smo u tis a k  im ali zbog njegovog 
p o lo ža ja ,a  i  poznanstva sa ustaškim  funkcionerim a.Čajavec je  
b io  dobar poznanik sa  šefom p o l ic i je  Dražićem od koga je  saz
navao š ta  će se od s tra n e  p o l ic i js k ih  v l a s t i  preduzim ati i  pro
t iv  koga. U medjuvremenu je  i  mobi l i  san kao av l j a t i  Carski p o t-  
poručnik.Pored ru tin e rsk o g  izv& djanja imao je  i  vanredne le 
tove avionom na širem  te r i to r i ja ln o m  području.Dobivao je  bor
bene zadatke,odnosno čak je  i  bombardovao,ali ne one c i l je v e  
ko je  su mu o d re d jiv a li.U  podnošenju iz v je š ta ja  i  razgovorima 
uv ijek  je  izm iš lja o  kakvi su  b i l i  e fe k ti  n jegovih "borbenih 
d e js ta v a " .

Kao a v i ja t ič k i  o f i c i r  bio je  č lan  vojnog štaba  u Ba
n jo  j Luci tako da je  bio na izv o ru  in fo rm ac ija  o svim a k c ija 
ma ko je  se priprem aju i l i  preduzim aju.

Kada mi nismo n jega o t k r i l i  kao naprednog čovjeka, 
je r  je  vanredno znao da ig ra  dvostruku ig ru ,o n  je  nas o tk r io , 
grupu a n t i f a š i s t a :  P strocki,V inko  Markotić,Zdenko R užić,B ušat- 
l i ja ,N ih a t  Kulenović,Lutvo H ajdaragić i  ja.Jednom kad je  Rudi 
Čajavec pozvan na jedan h ita n  sastanak  u t a j  Z drug ,sm atrali 
smo da je  podesna p r i l ik a  za jedan za jedn ičk i dogovor j e r  smo 
o ček iv a li da će izravno  o d ju r i t i  na sastanak  vo jnog š ta b a .Mm-
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dju tim ,on  je  izneAada upao u našu k a n c e la r i ju  i ,v id e ć i  nas okup
lje n e ,re k a o : nTako,vi umom o tsu stv u  v r š i t e  dogovore!" Rudi je  
shva tio  da se nismo s a s t a l i  zbog razgovora o poslovima na rad 
nom m jestu.Tada nam je  sao p štio  da će b i t i  izv ršen a  a k c ija  u 
pravcu Kotor V aroši.To njegovo saopšten je  b i la  je  vojna ta jn a . 
Čak i  onima k o ji bi mu mogli zbog toga p r ig o v o r it i ,s a o p š te n je  
se moglo o b ja sn it i  kao iz ra z  pov jeren ja  u svo je  lju d e .

Ja  sam kao njegov zamjenik u Uredu po n izu  mani
f e s t a c i ja  zak lju č io  da je  Rudi napredan čovjek .T aj me u tis a k  
n i j e  v a rao ,b io  sam čv rsto  ubjedjen.O  tome sam sa Djordjem 
Pstrockim  razgovarao .D jord je je objašnjavao da je  moj u tisa k  
pogrešan.On je  bio uv jeren  da je  Rudi režim ski č o v je k ,fa š is ta .  
S itn i  d e ta l j i  k o ji  su o tk r iv a l i  pravu p riro d u  i  o p red e ljen ja  
Rudi Čajaveca za n jega n is u  b i l i  dovoljno u b je d l j iv i  r a z lo z i ,  
dovoljno snažni argumenti da se o njemu sudi kao naprednom 
čovjeku.Nisam ga mogao u b je d i t i , a l i  sam bio čv rsto  osvjedočen 
da imam pravo,

( P rekid )

1 8 .juna 1974.godine 
Banja Luka

( Ing . Jo sip  Granić )

P r is u tn i  p rilikom  izn o šen ja  s je ć a n ja  Branko Suručić i  
Milan Vukmanović, k o ji  svojim potpisim a p o tv rd ju ju  da je  in g . 
Josip  Granić iznosio  svoja s je ća n ja  u njihovom p r is u s tv u .

Arhiv Bos. krušno D. Luka j
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